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Az életmentő üzenetek nem SMS-rendszerben érkeznek, azonban így sem jutnak el mindenkihez

Akadozik a mobiltelefonos riasztás

Szeptember 27-ig kaphatunk 
mobiltelefonunkra veszély-
re figyelmeztető, úgynevezett 

Ro-Alert tesztüzenetet. Sokan kap-
tak az elmúlt napokban ilyen jelle-
gű figyelmeztetést, de olyanokról is 
tudunk, akik nem. Aki nem kapott 
riasztást, annak be kell állítania te-
lefonján, hogy fogadhasson a Cell 
Broadcast üzenetküldő rendszeren 
keresztül továbbított figyelmezte-
téseket. Ugyanakkor ha a telefon ki 
van kapcsolva vagy nincs mobiljel, 
az üzenet nem ér célba. A vészjel-
zésekkel kapcsolatban a ro-alert.ro 
honlapon lehet román és angol nyel-
ven tájékozódni. 

A nemrég beüzemelt honlapot 
és az üzenetküldő rendszert azért 
hozták létre, hogy megfelelő idő-
ben tudják tájékoztatni a lakosságot 
egy esetleges veszélyről. Földren-
gés esetén nem használhatják majd 
a rendszert, de más veszélyes me-
teorológiai jelenségek, árvizek, ter-
rortámadások esetén vagy egyéb, 
a lakosságot fenyegető helyzetek-
ben Ro-Alert üzenettel riasztják a 
lakosságot. A riasztórendszer nem 
SMS-t küld, hanem a Cell Broadcast 
üzenetküldőn keresztül továbbítja 
a figyelmeztetéseket – ehhez nincs 
szükség sem az illető nevére, sem 
a telefonszámára, és elkerülhető 
az is, hogy az SMS-rendszer túl-
terheltsége miatt ne érjen célba az 
üzenet. A telefonra egy hangüze-
net érkezik, s addig szól, amíg a tu-

lajdonos nem olvassa el a társított 
szöveget, nem nyomja meg a telefon 
képernyőjét, billentyűzetét. A tele-
fon abban az esetben is hanggal jel-
zi az üzenet érkezését, amikor a 
készülék néma üzemmódban van.

A katasztrófavédelmis szakem-
berek arra kérik a lakosságot, hogy 
végezzék el telefonjaikon a szük-
séges beállításokat, hogy megkap-
hassák a figyelmeztető üzeneteket, 
és értsék meg, miként működik a 
rendszer. Ezt a ro-alert.ro oldalon 
található tájékoztató segítségével 
tudják megtenni: a felhasználónak 
ki kell választania, melyik szolgál-
tatóhoz tartozik, az ott megjelenő 
táblázatban pedig meg kell keres-
nie mobiltelefonja típusát.

Tavaly, amikor a riasztási rend-
szer bevezetése szóba került, 
Vass Levente Maros megyei par-
lamenti képviselő közösségi olda-
lán Maros megye önkormányzati 
vezetőihez, közösségszervezői-
hez, lakosaihoz fordult, arra kérve 
őket, jelezzék számára, amennyi-
ben településükön nincs mobilte-
lefonjel. Akkor 50 Maros megyei 
településről jeleztek ilyen gondo-
kat. „Kiderült összesítésünkből, 
hogy megyei szinten mintegy 26 
ezer lakos, azaz a megye lakossá-
gának kb. 5 százaléka él olyan te-
lepülésen, ahol egyáltalán nincs 
mobiljel, vagy csak a település 
egy részén van térerő. Őket lehe-
tetlen lesz SMS-üzenetben értesí-

teni, hiszen mivel nincs mobiljel 
a falujukban, többségük nem ren-
delkezik mobiltelefonnal” – mond-
ta akkor Vass Levente.

A gyorsriasztási rendszer beveze-
tése kapcsán megkérdeztük Kali Ist-
vánt, Vass Levente kabinetfőnökét, 
hogy történt-e előrelépés a mobilte-
lefonos lefedettség ügyében, sike-
rült-e egyeztetni a szolgáltatókkal. 
Kali István elmondta, hogy már ta-
valy jelezték az illetékes miniszté-
riumokban, hogy Maros megyében 
melyek azok a települések, ahol nincs 

mobiltelefonjel, s ennek hiányában 
nem juthat célba a riasztás. Kali 
úgy tudta, jelzésüknek is köszönhe-
tő, hogy végül SMS-rendszer helyett 
az úgynevezett Cell Broadcast rend-
szerre tértek át. Ugyanakkor hozzá-
tette, tudomása szerint ez a rendszer 
akkor is kiküldi a figyelmeztető üze-
netet, ha nincs mobiljel a térségben.

Ezzel szemben a ro-alert.ro hon-
lapon az olvasható, hogy a gyors-
riasztási rendszerben küldött 
üzeneteket nem kapják meg azok, 
akiknek ki van kapcsolva a telefon-

juk vagy olyan területen tartózkod-
nak, ahol nincs térerő. Éppen ezért 
fontos, hogy valós veszély esetén 
az üzenetet megkapó lakosok ér-
tesítsék a környezetükben élőket 
is. Ugyanakkor a hatóságok vész-
helyzetben nemcsak a telefonon 
keresztül küldött üzenetek formá-
jában, hanem a rádiók és tévétár-
saságok, a szirénák segítségével is 
értesíteni fogják majd az érintett te-
rületek lakóit.

 SIMON VIRÁG

Legjobb esetben is csak négy-öt év 
múlva épülhet meg Marosvásárhely 
első emeletes parkolóháza. A város 
legforgalmasabb helyén, a sürgős-
ségi kórháznál bontással kell kez-
deni a terv kivitelezését, de még az 

is kérdéses, honnan kerül pénz a 
befektetésre.

Egyelőre egy csodálatos látvány-
terv létezik, s ha minden jól megy, 
2019 nyarára a hatástanulmány is 
elkészül a kórházzal szemben lé-

vő emeletes parkolóházról. Ám in-
nen a megvalósításig legalább még 
négy évnek kell eltelnie – isme-
ri be Claudiu Maior. Dorin Florea 
polgármester személyes tanács-
adója szerint már az is előreha-
ladás a városháza szempontjából, 
hogy tízéves pereskedés után si-
került azonos álláspontra jutni-
uk a megyei önkormányzattal, a 
két intézmény felülkerekedett a 
terület tulajdonjoga körüli meddő 
vitákon. A cél elvégre közös: min-
denkinek érdeke, hogy megépüljön 
egy olyan parkolóház, amely képes 
„elnyelni” mintegy négyszázat–öt-
százat azon gépkocsik közül, ame-
lyek a kórház környékét úgy lepik 
el, hogy számos esetben a mentő-
autók közlekedését is akadályoz-
zák. Hétköznapokon már reggel 8 
óra után a Gheorghe Marinescu ut-
cában, a Fürszt-teleptől az orvo-
si egyetemig valóságos csoda üres 
parkolóhelyet találni. Az itt állo-
másozó autók száma a közeljövő-
ben még inkább nőni fog, ugyanis 
– a városháza jóváhagyásával – két 
újabb tömbház épül a környéken, 
ugyanakkor az egyetem diáklét-
száma is egyre emelkedik.

Az önkormányzati képviselők a 
múlt héten egy háromhektáros te-
rület beépítésébe egyeztek bele, a 
terv emeletes parkolóházat, keres-
kedelmi egységeket, éttermeket, 
egészségügyi kutatóközpontnak 

szánt irodaházat és szálláshe-
lyeket foglal magában. Az új épü-
letegyüttest légi, illetve föld alatti 
folyosó kötné össze a kórházzal. 
A négysávos útról két körforgalom 
vezetne az egészségügyi intéz-
mény, valamint a parkolóház felé. 
Eugen és Cristian Glăja látvány-
terve szerint az irodaház mérete 
a kórház nagyságával versenge-
ne, ami elméletileg azt jelentené, 
hogy újabb több száz autóval kelle-
ne számolni.

Arra a kérdésre, hogy milyen 
pénzalapból fogják megépíteni a 
multifunkcionális épületet, Maior 
elmondta, hogy két-három irány-
vonal körvonalazódik. A város-
háza megpróbál az úgynevezett 
PPP-konstrukcióban gondolkod-
ni egy vagy több magánbefekte-
tő bevonásával. Ha ez nem sikerül, 
az uniós alapok lehívásától sem 
zárkóznának el. Szóba jöhet egy 
esetleges partnerség a megyei ön-
kormányzattal is – a lényeg, hogy a 
polgármesteri hivatal egymaga nem 
tudná megoldani a beruházás kér-
dését. Mivel ez egyre inkább akut 
problémává válik, gyorsintézkedés-
ként felmerült egy száz–százötven 
férőhelyes parkoló kialakításának 
ötlete a kórház erdő felőli oldalán. 
Ennek valószínűleg már a közeljö-
vőben nekilátnak. 

SZUCHER ERVIN

Évek múlva készülhet el Vásárhely első emeletes parkolóháza

Még néhány napig tesztelik az úgynevezett Ro-Alert 

riasztási rendszert. Aki eddig nem kapott hanggal tár-

sított üzenetet, annak át kell állítania mobiltelefonját. 

Ugyanakkor ha a készülék ki van kapcsolva vagy nincs 

mobiljel, a riasztás nem ér célba.

Jövőre készülhet el a a kórházzal szembe tervezett parkolóház hatástanulmánya
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Riasztás. A rendszer a Cell Broadcast üzenetküldőn keresztül továbbítja a figyelmeztetéseket

Új nevet kapott 
a MOGYE
A Marosvásárhelyi Orvosi és 
Gyógyszerészeti Egyetem hivatalos 
elnevezése Marosvásárhelyi Orvosi, 
Gyógyszerészeti, Tudomány- és 
Műszaki Egyetemmé változott, 
miután lezárult a MOGYE és a 
Petru Maior Egyetem egyesítésé-
nek folyamata. Leonard Azamfirei 
rektor tegnap az Agerpres hírügy-
nökség szerint közölte, hogy az új 
intézmény hivatalosan szeptember 
20-ától használhatja új nevét. Ro-
mánul Universitatea de Medicină, 
Farmacie, Ştiinţe şi Tehnologie din 
Târgu Mureş (UMFST), angolul 
University of Medicine, Pharmacy, 
Sciences and Technology of Târgu 
Mureș lett a felsőoktatási intéz-
mény hivatalos megnevezése. Új 
összetételében az egyetemnek 
10 726 diákja, 35 alapképzési, 33 
mesteri és 7 doktori programja, 
valamint 1 233 alkalmazottja van – 
részletezte a rektor. Azamfirei nyo-
matékosította, hogy a felsőoktatási 
intézmény megőrzi multikulturális 
jellegét. „Nincs ok aggodalomra, 
sem ami az UMFST helyét illeti a ro-
mániai orvosi egyetemek sorában, 
sem pedig ami a jó körülmények 
között zajló magyar nyelvű okta-
tást illeti” – mondta. A rektor azt is 
leszögezte, a fúzió nem befolyásol-
ja a tanmenetet, és a bércsökke-
nésekre vonatkozó aggodalmak is 
alaptalanok.
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